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finalment ha pogut estar present a l’hora. I per tant, conti-
nuarem amb la interpel·lació a la consellera d’agricultura i 
medi ambient...

M’havien informat malament. No, no, doncs mantindrem 
el pla que ja havíem previst ara... Vosté farà la següent 
interpel·lació. És que ja havíem modificat l’ordre del dia, i 
ara... Ara sembla que n’hi ha una petició per temes d’agenda 
d’arribar..., de la vicepresidenta. Ja ho havíem canviat.

Interpel·lació al Consell, que respon la consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives, senyora Mónica Oltra Jarque, sobre 
la política general pel que fa a l’accessibilitat de les persones 
amb discapacitat en les seues relacions i interactuacions 
amb la Generalitat valenciana, que formula el diputat senyor 
Antonio Joaquín Woodward Poch (GP Ciudadanos) (RE número 
100.335, BOC número 269)

El senyor president:

Anem a continuar l’alteració. Per tant, anem a continuar 
amb la interpel·lació que fa el Grup Ciudadanos sobre 
l’accessibilitat de les persones amb discapacitat, que formula 
l’il·lustre diputat Antonio Woodward a la vicepresidenta del 
Consell. Senyor Woodward, quan vosté vullga.

El senyor Woodward Poch:

Sí, bueno, vamos a ver si calmamos los ánimos, que son inter-
pelaciones. Y al menos lo hacemos rápido en este punto, vice-
presidenta, y con un turno tenemos bastante.

Mire, cada vez, cuando hablamos de accesibilidad de las 
personas con discapacidad y específicamente las relaciones e 
interactuaciones con la Generalitat valenciana, nos viene a la 
cabeza todo aquello relacionado única y exclusivamente con 
las posibles barreras arquitectónicas que se pueden encon-
trar para poder realizar cualquier trámite ante la administra-
ción autonómica, aunque lo podemos ampliar tanto a nivel 
nacional como a nivel local.

Efectivamente, una propuesta que hemos aprobado en Corts, 
la 1.047/IX, va en esa línea de la eliminación de barreras 
arquitectónicas. Yo le relato aquí los cuatro puntos. El primer 
punto era articular campañas de información sobre las obli-
gaciones de la legislación que establece para la supresión de 
barreras.

Dotar los presupuestos de La Generalitat a partir del 2018 
de una línea permanente de accesibilidad. O abordar de 
manera urgente mantener las actuaciones necesarias para 
completar la adaptación de inmuebles e instalaciones de titu-
laridad pública.

Y el cuarto punto era informar a Les Corts sobre el cum-
plimiento de esta resolución en un plazo de seis meses. Esta 
resolución era de septiembre del 2017. A fecha 4 de mayo 
del 2018, solamente sabemos, la información que nos ha 

llegado, que los puntos 1, 2 y 4 corresponden a la conselleria 
de infraestructuras. Y el punto 3 a hacienda.

Eso sí, sabemos también, por la información, que está en el 
limbo, eso que tanto le gusta a este Consell, está en estado 
de ejecución. Al menos, no han indicado que está realizado y 
conseguido, como el anteproyecto de ordenación del sector 
público, pero bueno.

Sí que es verdad que se acaba de publicar la resolución del 
9 de mayo, de la convocatoria de ayudas por valor de cuatro 
millones de euros para ayuntamientos de menos de 50.000 
personas, para la mejora de la accesibilidad.

Pero verá, señora vicepresidenta, mi interpelación habla de la 
política general del Consell en cuanto a la accesibilidad de las 
personas con discapacidad en sus relaciones e interactuacio-
nes con la Generalitat valenciana.

Y, como podrá entender, yo quiero ir un poquito más allá de 
la problemática de las barreras arquitectónicas y sensoriales 
que se topa una persona con discapacidad.

Con esta interpelación queremos significar y señalar que la 
accesibilidad de las personas con discapacidad y específica-
mente las relaciones y las interacciones con las administra-
ciones son mucho más que rampas o esas barreras arquitec-
tónicas y sensoriales.

Apelamos al derecho que tienen, que tenemos todos para el 
acceso a los servicios. Todos pagan sus impuestos, pagamos 
nuestros impuestos, y la administración debe cumplir con sus 
obligaciones, más cuando estamos incumpliendo desde el 4 
de diciembre para que los servicios y entornos sean accesi-
bles para las personas con discapacidad.

Resalto la reciente modificación que hemos llevado a cabo en 
estas Corts, la Ley 9/2018, del 24 de abril, sobre la adapta-
ción del estatuto de las personas con discapacidad, la modifi-
cación del artículo 4, que le leo, aunque lo sabrá usted.

«La administración de La Generalitat, sus entidades autóno-
mas y empresas adoptarán las medidas tendentes a proteger, 
promover y asegurar el goce pleno y en condiciones de igual-
dad de todos los derechos humanos y libertades fundamen-
tales para las personas con discapacidad.»

El punto 7 de ese artículo habla de la accesibilidad universal. 
También la modificación del artículo 6, que llevamos a cabo, 
recoge las relaciones de las personas con discapacidad con La 
Generalitat. Y le cito el apartado siete de esta ley, que habla 
de «la libertad de expresión y opinión, y el acceso y uso eficaz 
en igualdad de condiciones a la información, la comunicación 
y el conocimiento a través de las TIC».

Por tanto, es necesario, es un derecho la accesibilidad cogni-
tiva o la lectura fácil, ya no solo para las personas con disca-
pacidad intelectual, sino también para mayores y para 
migrantes. Los espacios, la adaptación de los documentos de 
la administración.

Querría que nos informara de la política general del Consell 
hacia las personas con discapacidad para su interactuación 
con la administración autonómica. Es verdad, conocemos 
actuaciones llevadas a cabo por La Generalitat, como son las 
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jornadas celebradas hace poco, la semana pasada, de lectura 
fácil, del pasado 18 y 19 de mayo.

O lo que ha llevado a cabo, la edición que ha hecho la FGV 
de la versión de lectura fácil de su plan de accesibilidad. Pero 
sí que es verdad que queremos conocer qué hay más allá en 
las políticas de este Consell. Qué hay de esa ventanilla única, 
que logre simplificar y unificar los trámites y valoraciones de 
discapacidad y de dependencia.

O la plena accesibilidad, ya no solo en centros sanitarios y 
hospitales, sino en todos los organismos autonómicos. De esa 
adaptación de los sistemas de información y comunicación, 
las páginas web, así como toda la información institucional.

Ya no solo adaptadas a lectura fácil, sino también las compa-
recencias que hacen ustedes, del Consell, que son retransmi-
tidas, que no sean únicamente en el lenguaje de signos, sino 
también subtituladas, por ejemplo, por citar algunas medidas, 
lo que le acabo de decir.

Ya, por último, creo que ya no hace falta que le recuerde a usted, 
sobre todo, señora vicepresidenta, que la situación actual de 
falta de accesibilidad es una violación de los derechos humanos.

Por tanto, ya la digo, hay medidas interesantes, como recien-
temente la Junta de Extremadura acaba de impulsar, la acce-
sibilidad universal, con la adaptación a la lectura fácil de las 
normas, acuerdos y textos de la administración.

Por eso, me gustaría ver si me puede ampliar un poco 
la política. Ya sé que le toca a usted la política que lleva 
a este Consell a esa interactuación de las personas con 
discapacidad.

Eso es todo, muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward.

Contestarà a la interpel·lació la vicepresidenta del Consell. 
Quan vosté vullga, vicepresidenta, té la paraula.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies.

Gràcies, senyor Woodward, per incloure un tema jo crec que 
tan important, i que realment queda molt per fer. I que és un 
poc el que jo en la intervenció anterior, quan parlava de polí-
tiques més cent per cent botàniques, estem parlant d’eixes 
coses, de les necessitats que van més enllà del que és l’aten-
ció immediata o d’allò més peremptori, o de la situació més 
extrema, sinó que en la vida normal de les persones, en la 
vida quotidiana, tingam una accessibilitat independentment 
de les condicions de la diversitat funcional que pugam patir o 
de les especials dificultats que una persona haja de tindre.

I en eixe sentit, l’atenció a les persones amb diversitat funci-
onal per a este Consell és un eix fonamental. És cert que 

tots els àmbits que vosté ha anomenat no només afecten 
la nostra conselleria, però jo sí que he entés que vosté ho 
presente, atés que nosaltres tenim la competència en diver-
sitat funcional.

Però ahí implicarien òbviament obres públiques, en tot el que 
és l’adaptació de vivenda i obres públiques, en tot el que és 
l’adaptació física, que encara queda molt per fer ahí lamen-
tablement. És que no hem superat ni això, que és l’adaptació 
física.

Però també transparència en el tema del govern obert, i com 
ens projectem cap a la ciutadania, i com la ciutadania pot 
interactuar amb nosaltres, a través de participació i de les 
tecnologies que hem d’implementar perquè tot el món tinga 
més fàcil accés.

No només la lectura fàcil. Imagine’s també els pictogrames. 
Seria molt important. N’hi ha persones que necessiten picto-
grames per a entendre el món. Fins i tot per a entendre la 
senyalística, que també en alguns edificis públics és delirant, 
per no dir-li en la majoria.

Perquè també se faça una idea, jo, fixe’s que a la millor és una 
tonteria, crec que m’he deixat la foto, però en la conselleria 
precisament en la torre 3, on està la Conselleria d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives... Tenia una foto molt chula, però bé, és 
igual, ja li la done després...

L’eliminació de barreres ni tan sols s’ha entés en este país, 
ni s’entenia per part de la mentalitat antiga que n’hi havia 
governant. Per què? Perquè un edifici relativament nou, 
vosté sap que el complex administratiu Nou d’Octubre és 
relativament nou, i aleshores tenies una porta, amb una cadi-
reta de rodes, però algú ha d’obrir eixa porta.

I hem fet una cosa tan senzilla que ens ha costat, perquè va 
ser de les primeres instruccions que vaig donar, ha costat 
tres anys, que és posar un botó. Quan algú aplega, i té mobi-
litat reduïda, va en una cadira de rodes, puga tocar un botó 
amb la mà, amb un colze, i la porta s’obri a soles.

Perquè ja me dirà vosté de què servix no tindre un escaló, si 
el que tens és una porta de vidre, que si estàs en una cadira 
de rodes no pots obrir. Exemples com este. O la seu de vice-
presidència que no era accessible, i ara ja té una rampa, 
també va costar molt posar-la.

Li vinc a dir que estem en allò bàsic. De totes maneres, s’han 
fet avanços, des d’eixa perspectiva transversal. I dintre de 
l’Agenda 2020-2030, de Nacions Unides, que vosté també ha 
anomenat, serveis d’interpretació. Vosté sap que ara tot té 
serveis d’interpretació. No hi ha un acte del Consell que no 
tinga servei d’interpretació.

És de veres que en llengua de signes ens falta la subtitulació. 
També és de veres que està estudiant-se i no és fàcil trobar 
un servei de qualitat que a temps real estiga subtitulant, 
quan una persona està parlant. I n’hi ha alguns actes on els 
hem implementat, però seguix sent un poc deficient.

Però estem treballant en eixe sentit, perquè sobretot les 
persones amb implant coclear, que no saben llengua de 
signes, sinó no poden sentir-ho.
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En el 012 hem implementat, vosté sap també, esta legisla-
tura, una persona que el que fa és comunicar-se amb perso-
nes sordes en llengua de signes també. Això abans no exis-
tia, però ara mateixa una persona sorda pot comunicar-se 
amb el telèfon d’informació de La Generalitat, perquè té una 
persona especialista en llengua de signes que li contesta 
directament. I aleshores, a través de webcam pot comuni-
car-se. Això també és un servei (inintel·ligible) ... perquè jo 
crec que vosté anava més per l’accessibilitat d’este tipus, 
no? També ho hem posat en marxa. Es tracta de millorar 
l’accessibilitat als diferents serveis d’atenció a la ciutadania. 
Clar, se diu xat de text este tema.

També s’ha millorat l’accessibilitat del canal d’atenció a la 
ciutadania, a través de la pàgina web, en convertir-se en 
adaptatives, de manera que adapten el seu contingut a les 
diferents grandàries de les pantalles dels perifèrics utilitzats 
per part de la ciutadania.

També hem fet un conveni de col·laboració amb la 
Universitat Politècnica, a través de la creació i funciona-
ment de la Càtedra de Transparència i Participació 2016, en 
el qual, a través d’un informe s’identificaven els aspectes que 
caldria millorar perquè el portal de transparència arribara a 
ser totalment accessible amb un nivell de triple A, val?, que 
seria l’accessibilitat total de qualsevol persona amb qualse-
vol limitació.

Quant a l’eliminació de barreres arquitectòniques, en el 
mes de març s’ha constituït la comissió per a la millora 
de l’accessibilitat dels edificis públics de La Generalitat. 
Com vosté també molt bé ha dit, s’ha d’establir el pla 
d’accessibilitat però ja s’ha fet una primera convocatòria 
d’ajudes per a l’accessibilitat d’edificis. S’ha fet una guia de 
millora d’accessibilitat dels edificis d’ús públics. S’estan realit-
zant millores pel que fa a l’accessibilitat de les oficines PROP.

En la xarxa d’albergs juvenils per a este semestre un dels 
objectius d’esta conselleria era precisament el programa 
Albergs Plus que té, a banda d’unes millores ambien-
tals, de sostenibilitat ambiental, el seu objectiu principal 
és fer tots els albergs de la xarxa de l’Institut Valencià de 
la Joventut completament accessibles. No només en rela-
ció a les barreres, sinó també al contingut, a allò que puga 
ser disposar d’intèrprets, etcètera, etcètera; de contingut 
d’acompanyament a persones possiblement amb una diversi-
tat funcional intel·lectual, ajuda d’intèrprets, amb criptogra-
mes, etcètera. Val?

També en l’àmbit privat la conselleria d’habitatge, obres 
públiques, mitjançant l’Ordre 1/2018, ha convocat subven-
cions per a la millora de les condicions d’interior dels habi-
tatges en el marc del pla Renhata, per 5,4 milions. Entre les 
adequacions que es financen amb aquestes ajudes està la 
necessitat de persones amb diversitat funcional i de mobili-
tat reduïda.

En l’àmbit sanitari, per la Conselleria de Sanitat Universal i 
Salut Pública les accions imposades per a afavorir la comu-
nicació i accessibilitat de persones amb diversitat funcio-
nal s’han centrat en la millora i adaptació de les estructures 
sanitàries. Un primer pas es va donar en 2016 amb la posada 
en marxa del Pla de dignificació de les infraestructures sani-
tàries 2016-2019, que està en procés de readaptació i revisió 
de tota la xarxa assistencial.

Paral·lelament es va constituir la Comissió de coordi-
nació sociosanitària entre les conselleries de sanitat i 
la Vicepresidència i Conselleria d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives, amb la creació d’un grup de treball sobre diversi-
tat funcional, que també, quan publiquen les seues conclu-
sions, un dels àmbits que s’està treballant és precisament 
l’accessibilitat.

També s’ha adquirit el compromís d’adquirir nou equipament 
tecnològic adaptat i la reforma d’aquells espais arquitectò-
nics que no estan adaptats als criteris.

En educatiu i cultural –i em va a quedar poc de temps, però 
si vol després també li puc passar la informació per escrit si 
li interessa– la inclusió educativa universal és un dels grans 
objectius. Aquí, òbviament, s’està treballant en molts aspec-
tes, sobretot en aquell que ha de vore amb l’acompanyament 
dels xiquets i xiquetes que puguen tindre unes necessitats 
especials.

Educació inclusiva integral, trencant també l’estigmatització 
de les necessitats cognitives, físiques, socials, econòmiques 
o d’orientació acadèmica. I, per tant, bé, s’està treballant 
també, òbviament, en eixa accessibilitat dels centres a tots 
els nivells.

En el projecte Butaca Solidària, vosté sap que en la matèria 
cultural també s’ha afavorit l’accessibilitat, no només quan 
estem parlant de diversitat funcional, sinó també quan la 
no-accessibilitat és motivada per qüestions socials.

Bé, també –i acabe– respecte de la mobilitat de perso-
nes amb diversitat funcional, la Llei 12/2003 sobre gossos 
d’assistència per a les persones amb discapacitats també 
garantix a tota persona amb discapacitat visual, auditiva, 
locomotriu l’accessibilitat als espais. I si no és aixina, per 
descomptat, s’actua.

I també milloràrem el tema de les targetes d’estacionament. 
Vosté sap que açò va ser un problema també que vam arre-
glar quan vam arribar, perquè hi havia molt de frau en estes 
targetes. Es va implementar una nova normativa i ara s’ha 
ampliat el número de potencials persones beneficiàries 
d’esta targeta per a tindre més facilitats a l’hora d’aparcar.

Jo crec que li he fet un repàs sobre totes les qüestions. En 
qualsevol cas, si vosté vol aprofundir més, jo li passaré per 
escrit tota esta informació.

Moltíssimes gràcies, senyor Woodward, pel tema que ha triat 
i també pel to.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta.

El senyor Woodward pot usar... Ja sembla que les explica-
cions han sigut suficients i, per tant, el senyor Woodward...
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Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural, senyora Elena Cebrián 
Calvo, sobre renovació del PIR i convenis marc amb Ecoembes 
i Ecovidrio, que formula la diputada senyora Beatriz Gascó 
Verdier (GP Podemos-Podem) (RE número 102.491, amb 
correcció d’errades RE número 103.230, BOC número 273)

El senyor president:

Doncs, passaríem al següent punt de l’ordre del dia. Ara sí, la 
interpel·lació que formula la il·lustre diputada Beatriu Gascó 
a la consellera d’agricultura i medi ambient sobre els conve-
nis marc amb Ecoembes i Ecovidrio.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, president.

Bona vesprada, senyories.

Passem a un altre camp de mines, com deia abans la senyora 
Oltra, al dels residus. I és que –com vosté sap– honorable 
consellera, el passat 18 d’abril el Parlament Europeu va apro-
var el paquet de mesures d’economia circular que modifi-
cava les directives relatives a –passe al castellà– vertidos de 
residuos, los residuos, los envases y residuos de envases y 
aparatos eléctricos y electrónicos, los vehículos al final de su 
vida útil y las pilas y acumuladores y los residuos de pilas y 
acumuladores.

Este nuevo paquete de medidas establece objetivos ambicio-
sos de reciclaje y vertederos para la Unión Europea y marca 
plazos. La Unión Europea contará con un objetivo común 
para reciclar, al menos, el 55% de los residuos municipales en 
2025. Y esta meta avanzará hasta el 60% en 2030 y el 65% 
en 2035.

También tendrá un objetivo común para reciclar el 65% de los 
residuos de envases en 2025 y el 70% para 2030 con objeti-
vos separados para materiales específicos. Además, habrá un 
objetivo vinculante para limitar el vertido de residuos muni-
cipales en vertederos al 10% del total para 2035.

A pesar de que en los debates de política general de 2016 y 
2017 estas Corts dieron un plazo de unos pocos meses a su 
conselleria para finalizar el proceso de revisión del PIR, el Plan 
integral de residuos, estamos en mayo de 2018 y seguimos 
sin ver la aprobación de este importante plan sectorial.

Dado que la revisión del PIR está todavía en fase de apro-
bación y visto que este tipo de planes sectoriales tardan 
bastante tiempo en ser actualizados –solo usted está 
tardando tres años en aprobar la revisión del 2013 que a su 
vez modificaba el plan de 1997–, queremos saber si y cómo 
piensa integrar las premisas del nuevo paquete de medidas 
de economía circular aprobadas hace unas semanas por el 
Parlamento Europeo.

La realidad de las instalaciones de nuestros consorcios de 
residuos muestra su total incapacidad de cumplir, no ya con 
las nuevas directivas, sino incluso con el PIR del 2013. Por 
eso, pensamos que sería oportuno apuntar a cumplir lo que 
nos indica Europa, en vez de esperar a la transposición minis-
terial ya que la primera fase marca como plazo el 2025.

De hecho, el PIR del 2013 preveía un máximo de rechazos en 
vertedero del 44% y –como usted sabe mejor que yo– ningún 
plan zonal está cumpliendo ese objetivo ni de cerca.

Como decía antes, la nueva directiva fija un máximo de 
rechazos en vertedero de un 10% en 2035, es decir, debemos 
bajar 24 puntos en diecisiete años. La primera pregunta, ¿ve 
usted factible la consecución de este objetivo? En caso afir-
mativo, ¿cuál es la estrategia de su conselleria para lograrlo? 
Y, en concreto, ¿cuáles son las medidas del nuevo PIR para 
conseguir la prevención de residuos así como su reutilización 
y su reciclaje?

Además, dado que nuestra última ley valenciana de resi-
duos fue aprobada en el año 2000, ¿ve necesaria la adap-
tación de la normativa básica valenciana a la Ley 22/2011, 
de 28 de julio, de residuos y suelos contaminados o, incluso 
mejor todavía, a las nuevas directivas europeas de economía 
circular?

Por otra parte, señora Cebrián, en julio y diciembre próxi-
mos vencen los convenios con Ecoembes y Ecovidrio respec-
tivamente. Desde nuestro punto de vista hay varias consi-
deraciones a tomar en cuenta respecto a esta cuestión. La 
primera, el actual sistema integrado de gestión –que ahora se 
llama SCRAP– de Ecoembes y Ecovidrio, incumple la respon-
sabilidad ampliada del productor por no asumir la totalidad 
de los costes de la recogida y transporte de los residuos de 
los que son responsables.

Este fraude en la gestión de residuos se permite por la inacti-
vidad y dejadez de una administración, de la que ahora usted 
es responsable, que tiene vigentes unas autorizaciones y 
convenios de colaboración con los SIG que lo propician.

En segundo lugar, los SIG de Ecoembes y Ecovidrio pueden 
estar alterando artificialmente los precios de reciclado de 
determinadas fracciones de residuos. Y, sin duda, tal y como 
recoge la ponencia de estudio para la evaluación de diver-
sos aspectos en materia de residuos elaborada por la comi-
sión de medio ambiente del Senado, su gestión está marcada 
por la falta total de transparencia, trazabilidad, seguimiento y 
control de los residuos.

Tal ponencia encomienda a las comunidades autónomas y a las 
entidades locales la inmediata puesta en marcha de medidas 
para aumentar la transparencia y las posibilidades de control 
público y para extremar sus exigencias en inspección y control.

En tercer lugar, el sistema de gestión de envases ligeros no se 
ha desarrollado de forma objetiva, proporcionada e igualita-
ria en todo el territorio del estado. La Comunidad Valenciana, 
tras diecinueve años de implantación, es la menos conte·
nerizada de España. Por no hablar del trato discriminato-
rio en el pago de su responsabilidad ampliada del productor 
que se evidenció cuando, el propio SIG de envases ligeros, 
ofertó 17 millones de euros en vez de los 4 que percibíamos. 
Asombroso y escandaloso.


